



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الحقوق

قسم القانون التجاري

المسؤولية المدنية للمدير عن إفلاس الشركة المساهمة

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في القانون التجاري

إعداد الطالب

حسن تيسير الصمادي

إشراف الدكتور

محمد محب الله قرياش

2022

الملخص

تنشأ الشركات المساهمة المغفلة من أجل جمع أموال المدخرين لتحقيق المشاريع الاقتصادية التي تعجز وسائل الفرد الخاصة عن تحقيقها، وذلك نظراً لما تملكه من أموال ضخمة وعدد كبير من المساهمين، وهذا يتطلب وجود من يقوم بإدارة الشركة بصورة يومية، وهو المدير بسبب تعذر قيام مجلس الإدارة بهذه المهمة، ولا بد من معرفة المسؤولية المدنية التي قد تترتب عليه في حال إفلاس الشركة بسببه، إذا توافرت الشروط والحالات المطلوبة.

وتتطلب دراسة مسؤولية المدير عن إفلاس الشركة المساهمة، أن تكون قد شُهر إفلاسها، وأن يكون هذا الإفلاس قد تسبب به المدير بخطئه.

حيث تناولنا في الفصل الأول، الحديث عن المركز القانوني للمدير في الشركة المساهمة المغفلة، وانطلقنا منه لبيان المسؤولية المترتبة عليه عن إفلاس الشركة، وعناصر هذا المسؤولية.

ومن ثم درسنا في الفصل الثاني، الآثار المترتبة على انعقاد مسؤوليته عن إفلاس الشركة المساهمة، فقد يتم إلزامه بسداد ديون الشركة المساهمة المفلسة بناءً على حكم قضائي، وقد يتم شهر إفلاسه على الرغم من عدم تمتعه بصفة التاجر.

وفي ختام هذه الدراسة عن المسؤولية المدنية للمدير عن إفلاس الشركة المساهمة، توصلنا إلى عدد من النتائج والمقترحات، التي تسهم في تطبيق أحكام هذه المسؤولية على نحو سليم.

كلمات مفتاحية: المدير، إفلاس، سداد، ديون، امتداد، عجز، موجودات.

Abstract

Anonymous shareholding companies are established to raise savers' funds to achieve economic projects that the individual's own means are unable to achieve in view of its large funds and a large number of shareholders, This requires the presence of a daily manager of the company, who is the Director because the Board of Directors could not perform this function. It is necessary to know what civil liability it may entail in the event of a company's bankruptcy, if the required conditions and cases are met.

The examination of the director's liability for the bankruptcy of the shareholding company requires that it be bankruptcy–months and that the bankruptcy was wrongly caused by the manager.

In the first chapter, we discussed the legal status of the director in the anonymous joint stock company, and proceeded from it to indicate the liability for the bankruptcy of the company, and the elements of this liability.

Thus, in Chapter II, we examined the implications of holding his liability for the bankruptcy of the joint–stock company. He may be obliged to pay off the debts of the bankrupt joint–stock company pursuant to a court ruling.

At the conclusion of this study on the director's civil liability for the bankruptcy of the joint stock company, we have reached a number of conclusions and proposals, which contribute to the proper application of the provisions of this liability.

Keywords: Manager, bankruptcy, payment, debts, extension, deficit, assets.

Syrian Arab Republic
Damascus University
Faculty of Law
Department of Commercial Law



**Civil liability of the Director for bankruptcy of the
Contributing company**

Dissertation submitted for obtaining a master's
degree in commercial law

By

Hassan Tessier AL Smadi

Supervisor

Mohammad Muhib Allah Karabash

2022